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حمله به اوکراین به وسیله روسیه را به همه نشان می دهند 
اما ابعاد گوناگون برنامه های روسیه در ایران از اشغال اراضی 
و اشغال ذهن و زبان و فرهنگ سیاسی ایرانیان طی بیش از 
یک قرن به تناوب که اکنون هم در قالب اشغال اقتصاد ادامه 
دارد هیچ شبکه ای پوشش نمی دهد. روس ها بزرگ ترین 
دشمن جنبش مشروطه بودند و بیش ترین حمایت را از 
شاه مستبد، محمدعلی کردند و مجلس مشروطه را به توپ 
بستند. روس ها در جنگ جهانی دوم گیلان را اشغال کردند و 
صدها هموطن گیلانی را در جریان بمباران شهرها کشتند و 
در مشهد هم کشتار به راه انداختند و گنبد امام رضا را به توپ 
بستند. روس ها بذر احزاب شوم و خائنی مانند حزب توده و 
چریک های خلق را در ایران کاشتند و ایدئولوژی کمونیسم را 
زیر پوشش آزادی خواهی و رهایی طلبی به ایران نفوذ دادند. 
روس ها طبقه ای از روشنفکران چپ ایرانی را پدید آوردند که 
استالین را الگوی آزادی و رهایی خلق های دربند می دانست 
و عجیب اینکه به رغم دعوی آزادی خواهی با لیبرالیسم هم 
دشمن بود و وصف لیبرال را به دشنام تبدیل کرد. روس ها 
برخلاف آمریکایی ها که کمک نظامی چندانی به صدام 
حسین نکردند و اساسا بنا به ملاحظه امنیت اسرائیل از 
تقویت صدام پرهیز داشتند کمک های نظامی سرنوشت  
ساز به صدام کردند. روس ها بعد با خارج کردن ایران از دور 
رقابت با خود در بازار انرژی اروپا بالاترین سطوح روابط با 
همان غرب را برقرار و غرب را به انرژی خود وابسته کردند. 
روس ها با هماهنگی کامل با آمریکا و اسرائیل و با هدف 
تضمین امنیت اسرائیل و کنترل ایران وارد سوریه شدند و با 
وجود ادعای همپیمانی با ایران در جنگ سوریه هیچ اقدامی 
جهت جلوگیری از حملات بی امان هوایی اسرائیل نکردند. 
روس ها در جریان تحریم های دوره اوباما و ترامپ هیچ گاه با 
ما نبودند و نه تنها به تحریم های شورای امنیت که حتی به 
تحریم های خاص آمریکا علیه ایران هم کاملا پای بند بودند. 
روس  ها هنوز بوقچی هایی دارند که تطهیرشان می کنند. 
افرادی دارند که تاریخ مدارس ما را عوض و تقویم ما را کور 
می  کنند. روس ها ذهن، زبان و ضمیر ما را اشغال کردند. 
آنان به رغم همه اقداماتشان و به ویژه رای مثبت دادن به 
همه قطعنامه های تحریم ایران در شورای امنیت هنوز 
مورد اعتماد برخی هستند و مذاکره کننده ارشد ایران روی 
رایزنی با آن ها حساب ویژه باز کرده است و برخی مسئولان 
هم از حمله شان به اوکراین حمایت ضمنی می کنند. نه تنها 
سیاست که اقتصاد ما هم تحت سیطره روس هاست. روس ها 
نگذاشتند ما به اروپا گاز صادر کنیم تا خودشان از ما تربچه 

و فلفل بخرند.

پوتین فلفل ما را بخرد تا...

واکنش به حادثه تروریستی پیشاور 
علی بهادری جهرمی، سخنگوی دولت در توئیتر 
نوشت: در روزهایی که ویترین همه رسانه های دنیا با 
شعارهای صلح و ضدیت با جنگ و خشونت آذین شده، 
۵۶ نفر از شیعیان مظلوم پاکستانی در سکوت سنگین 
رسانه ای، غریبانه در خون خود غلتیدند. جمعه خونین 
پیشاور شاهدی است بر ادعاهای توخالی حقوق بشری 

غرب. سلام و درود خدا بر شهدای مظلوم پیشاور. 

روایتی از گفت وگو ها با عربستان
علی شمخانی دبیر شورای عالی امنیت ملی صبح 
شنبه ۱۴اسفند ماه در توئیتی درباره مذاکرات ایران و 
عربستان و در پی اظهارات بن سلمان، ولیعهد سعودی 
درباره رابطه با رژیم صهیونیستی نوشت: حضور فعال و با 
برنامه ایران در گفت وگو های دوجانبه با عربستان سعودی 
به میزبانی عراق، نشأت گرفته از راهبرد اصولی جمهوری 
اسلامی در زمینه همکاری و مودت با همسایگان بر مبنای 
تامین منافع دوجانبه و منطقه ای است. وی تصریح کرد: 
نباید فراموش کنیم که رژیم صهیونیستی بزرگ ترین 
دشمن جهان اسلام و جهان عرب است. تاکنون چهار 
دور مذاکره بین ایران و عربستان به میزبانی عراق برگزار 
شده است. لازم به ذکر است، ولیعهد سعودی ضمن اذعان 
به اینکه به دنبال راه های همزیستی با ایران به عنوان 
همسایه است، گفت که به اسرائیل به چشم دشمن نگاه 

نمی کند و احتمالا در آینده متحد عربستان نیز باشد.  

هیچ کس دنبال قطع اینترنت نیست
وزیر ارتباطات در پاسخ به پیش بینی کاربران از قطع 
اینترنت در آینده پس از کاهش سرعت آن، گفت: نه 
مجلس، نه دولت و نه هیچ نهاد دیگری در کشور به دنبال 
قطع اینترنت نیست؛ اینها شایعه است. عیسی زارع پور 
وزیر ارتباطات موضوعات اخیر مطرح شده درباره قطع 
اینترنت را شایعه خواند. وی در صفحه خود در اینستاگرام 
در پاسخ به کاربری که بیان کرده بود پس از کاهش 
عمدی سرعت اینترنت، نوبت به قطع اینترنت خواهد 
رسید، گفت: نه مجلس، نه دولت و نه هیچ نهاد دیگری 
در کشور به دنبال قطع اینترنت نیست؛ اینها شایعه است. 

رونمایی از پایگاه های جدید 
موشکی و پهپادی 

همزمان با اعیاد فرخنده ماه شعبان و در آستانه روز 
پاسدار، دو پایگاه موشکی و پهپادی نیروی هوافضای 
سپاه با حضور سردار سرلشگر پاسدار حسین سلامی 
فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی رونمایی و 
وارد چرخه عملیاتی شد. این پایگاه های تونلی که در 
دل کوه های مرتفع ساخته شده است، محل نگهداری 
سامانه های موشکی زمین به زمین با تجهیزات پیشرفته 
و نیز پهپادهای تهاجمی نفوذ پذیر در شبکه های راداری 
و پدافندی دشمن است که با هدایت نیروهای انقلابی 
جوان و با انگیزه، به دژ مستحکم ایران اسلامی در مقابل 
دشمنان و بدخواهان ایران اسلامی تبدیل شده است. 
اولین بار است که نیروی هوافضای سپاه از یک پایگاه 
زیرزمینی پهپادی رونمایی می کند. وجود پهپادهایی 
با برد ۲ هزارکیلومتر، سکوهای پرتاب موشک های دو 
فروندی، سکوهای پرتاب چند فروندی پهپاد با دقت 
و کیفیت ترکیب این سامانه ها که اخیراً در رزمایش 
پیامبر اعظم )ص( ۱۷ به نمایش گذاشته شد، نشان از 
تاثیرگذاری شگفت این پایگاه ها در دفاع و صیانت از 
امنیت ایران اسلامی و ملت ایران مقابل هر تهدیدی دارد. 

مجوز برای واردات خودرو
نمایندگان مجلس در جریان بررسی موارد ارجاعی از 
کمیسیون تلفیق در بخش درآمدی لایحه بودجه ۱۴۰۱، 
بند الحاقی ۱ تبصره ۷ را بررسی کرده و آن را به تصویب 
رساندند. بر اساس بند الحاقی ۱ تبصره ۷ لایحه، به دولت 
اجازه داده می شود در سال ۱۴۰۱ و با رعایت سیاست های 
کلی نظام نسبت به صدور مجوز واردات به صورت ذیل 
توسط بخش خصوصی اعم از اشخاص حقیقی و حقوقی 
با تعرفه ورودی که به تصویب هیات وزیران می رسد اقدام 
و درآمد ناشی از آن را به حساب درآمدی ردیف جدول 
شماره ۵ این قانون نزد خزانه داری کل کشور واریز نماید. 
اقلام وارداتی عبارت است از: ۱. تعداد ۵۰۰۰۰ دستگاه 
خودرو سواری و ۲۰۰۰۰ هزار دستگاه خودرو سواری 
دوگانه سوز، هیبریدی و برقی ۲. ۱۰۰۰۰ دستگاه 
کامیون، تریلی، تریلی یخچال دار و کشنده ۳. تعداد 
۱۰۰۰۰ دستگاه اتوبوس برون شهری و درون شهری ۴. 
تعداد ۱۰۰۰ دستگاه واگن و واگن یخچال دار ۵. تعداد 
۵۰۰۰ دستگاه ماشین آلات سنگین معادن و راه سازی 

اعم از نوساخت یا حداکثر ۵ سال ساخت.

خبـــر

مجید مرادی      
تحلیلگرمسائل بین الملل

یادداشت
به عوامل آشوب سازفرصت ندهیم

ادامه از صفحه اول/ زمینه روابط تجاری را فراهم 
کند و عملًا همگان از احیای برجام سود ببرند نه این که 
فقط یکسری بازیگران سود این قضیه نصیب شان شود آن 
زمان است که عملًا برجام از محدوده خطر خارج می شود 
و هر کسی هم در آمریکا روی کار بیاید نمی تواند از برجام 
خارج شود. شرایط بین الملل شرایطی است که بسیار زود 
پرونده ها از دستور کار خارج می شوند و موضوع اوکراین 
این مسئله را به خوبی نشان داد. بارها مطرح کرده بودیم 
برجام به اوکراین فروخته نشود و نباید در حال حاضر اجازه 
دهیم این کار صورت گیرد. در شرایط متلاطم انرژی که 
نفت ۱۲۰ دلار است و گاز ارزش فوق العاده استراتژیکی در 
دنیا پیدا کرده است کشور ما می تواند با برداشتن تابوهای 
اقتصادی شکل گرفته، خودش را سریع به کانون مناسبات 
مسالمت آمیز اقتصادی در دنیا تبدیل کند که  آن موقع 
تحریم کردنش نمی تواند راحت باشد. امروز شاهدیم 
آمریکا اعلام می کند نمی تواند روسیه را که بزرگترین 
نقض مقررات بین المللی را از سال ۱۹۳۹ میلادی که 
هیچ شخصی تا به امروز انجام  نداده، انجام دهد است، 
تحریم انرژی کند چراکه روسیه از لحاظ انرژی، آمریکا 
را به خودش وابسته کرده است! ما می توانیم در قالب ساز 
و کارهای تقویت کننده برجام و دیگر توافقنامه هایمان 
عمل کنیم، نه اینکه فقط انتظار داشته باشیم کشوری 
که دشمن ماست به ما تضمین دهد. چراکه طبیعتاً 
آمریکا دشمن ما خواهد ماند اما وقتی ما در قله انرژی دنیا 
قرار بگیریم و قراردادهای اقتصادی حتی با شرکت های 
آمریکایی ببندیم، آن زمان آمریکایی ها هم نمی توانند علیه 
ایران فعالیت کنند از همین رو با درک دقیق تری نسبت 
به فرصت های جهانی امروز ایران باید بتواند برجام را احیا 
کرده و آن را تبدیل به یک موافقتنامه غیرقابل عبور کند.

»آرمان ملی« تحولات پیرامون مذاکرات وین را بررسی می کند: 

احیای برجام و اعلام توافق در گرو حل اختلافات پادمانی ؟ 
 محمد اسلامی: مبادله مدارک بین ایران و آژانس تا خرداد انجام می شود      روسیه : درباره برجام از آمریکا تضمین کتبی خواستیم

 رافائل گروسی:  بدون تفاهم ایران و آژانس توافق ممکن نیست
آرمان ملی: مذاکرات احیای برجام در راستای 
برداشته شدن تحریم ها به نقاط کلیدی و اساسی 
رسیده است، و در حالی روزهای مهم و حساسی 
هیأت ها  تحرکات  که  می گذارد  پشت سر  را 
و مذاکره کنندگان بیشتر شده و روزهای پرکار 
و پر چالشی را سپری می کنند و در تلاش برای 
نهایی کردن متن پیش نویس توافقات هستند. 
منابع نزدیک به هیأت مذاکره کننده کشورمان در 
روزهای گذشته اعلام کردند که اکنون دستیابی 
به توافق تنها با اتخاذ چند تصمیم سیاسی مشخص 
از سوی طرف های غربی ممکن است و پیشرفت 
قابل توجه گفت وگوها و دستیابی به پیش نویس 
توافق تقریبا انجام شده است. جمهوری اسلامی 
ایران مدت هاست که مواضع خود را روشن کرده 
و ابهامی در خواسته های خود نداشته است علت 
اینکه تا کنون توافق نهایی نشده، صرفا به این دلیل 
بوده که طرف های غربی در چند موضوع از اتخاذ 
تصمیمات لازم خودداری کرده و تلاش کردند با 
تبدیل عنصر زمان به اهرم مذاکراتی، هیأت ایرانی را 
برای صرف نظر کردن از خواسته هایش تحت فشار 
قرار دهند. این در حالی است که به گفته وزیر امور 
خارجه کشورمان به محض پذیرش خطوط قرمز و 
اعلام شده ایران از سوی طرف های غربی کمیسیون 
مشترک برجام منعقد و توافق نهایی اعلام خواهد 
شد. دراین شرایط هیأت  های اروپایی به کشورهای 
خود رفته اند و به نظر می رسد که در بازگشت آنها باید 
منتظر اعلام توافق از سوی طرفین باشیم. در حال 
حاضر هیأت ایرانی، روسی و آمریکایی در وین حضور 
دارند که هیأت ایرانی روز گذشته به مذاکرات خود 
با هیأت روسی ادامه داد. حال با این اوصاف باید دید 
با وجود تاکید همه ظرف ها به گام های پایانی برای 
رسیدن به توافق چه زمانی رسما اعلام توافق از سوی 
طرفین برجام انجام خواهد شد. گمانه زنی ها از هفته 
آینده برای رسیدن طرفین به توافق خبر می دهند. 

  مدیرکل آژانس در تهران 
یکی از اختلافات درون مذاکرات بحث اختلافات 
پادمانی یا ابعاد احتمالا نظامی برنامه هسته ای ایران 
است که با بازگشت علی باقری، مذاکره کننده ارشد 

ایران به وین در روز یکشنبه گذشته به یک باره این 
چنین ادعا شد که تهران در آستانه توافق، درخواست 
دیگری را روی میز قرار داده است. موضوعی که طرف 
غربی از آن به عنوان درخواست جدید ایران یاد 
کرده بود، همان خواست تیم مذاکره کننده ایرانی 
برای بسته شدن پرونده ۴ سایت مورد ادعای آژانس 
بود که سه کشور اروپایی و آمریکا آن را موضوعی 
فیمابین ایران و آژانس دانسته اما تهران معتقد 
است که پیش از بازگشت به تعهدات برجامی، باید 
از بسته شدن این پرونده اطمینان حاصل کند، 
همان طور که پیش تر نیز در زمان امضای برجام 
خواهان بسته شدن پرونده PMD شده بود. این 
در حالی است که این پرونده پیش از عملیاتی شدن 
توافق هسته ای در همکاری مشترکی میان علی اکبر 
صالحی، رئیس وقت سازمان انرژی اتمی ایران و 
یوکیو آمانو، مدیرکل فقید آژانس بین المللی انرژی 
اتمی بسته شد. مساله امروز ایران اما نه ابعاد احتمالی 
نظامی برنامه هسته ای که پرونده ای پادمانی برمبنای 
اطلاعات ادعایی ارائه شده از سوی اسرائیل در 
خصوص ۴ مکان مشکوک در ایران علیه کشورمان 
شکل گرفته است. در همین راستا همان طور که از 
چند روز پیش گفته شد بود رافائل گروسی مدیر کل 
آژانس بین المللی انرژی اتمی برای دیدار با اسلامی 
رئیس سازمان انرژی اتمی و امیرعبداللهیان وزیر 
امور خارجه شامگاه جمعه وارد تهران شد. وی روز 
گذشته در نشست خبری با اسلامی حضور یافت و 
سپس رئیس سازمان انرژی اتمی کشورمان بیان 
کرد: قرار شد تا مبادله مدارکی که باید بین آژانس و 
ایران شود حداکثر تا خرداد ماه انجام و برای روز »باز 
اجرا« که از مفروضات مذاکرات وین است اینها حل 
و فصل شود و همان طور که در ۲۰۱۵ تصمیم گیری 
شده بود این مسائل هم بسته شوند. محمد اسلامی 
گفت: ترتیباتی پیش بینی کردیم تا حداکثر تا خرداد 
توافقات برای مبادله اسناد در چارچوب حل  و فصل 
مسائل باقی مانده اجرا شود. وی افزود: مهم برای 
ما این است و تاکید ما این است که مسائل در روال 
طبیعی و در چارچوب مقررات انجام شود و لابی گری 
سیاسی در این مساله شاهد نباشیم و در یک مسیر 

حرفه ای باشد. اسلامی اظهار کرد: امیدواریم این 
نفوذ هایی که بر سر راه کشور ما ایجاد کردند و 
نمونه بارزش اقدامات تروریستی و ترور دانشمندان 
هسته ای بوده است را دیگر شاهد نباشیم. امیدواریم 
در رفتار و تعامل جدید آقای گروسی تلاش کنند 
برنامه توسعه اتمی ایران سرعت یابد به ویژه که ایران 
برای فعالیت هسته ای خود برنامه بلندمدت دارد. 
وی تاکید کرد: آژانس باید از ظرفیت و تکالیف قانونی 
خود برای کمک به توسعه برنامه صلح آمیز هسته ای 
ایران استفاده کند و امیدواریم روند همکاری طبیعی 
و به دور از سیاسی کاری باشد. مدیر کل آژانس 
بین المللی انرژی اتمی اظهار داشت: از وقتی آقای 
اسلامی در این سمت اینجا آمدند ملاقات های 
مستمر داشتیم و سعی کردیم موضوعات مختلف 
را حل و فصل کنیم. رافائل گروسی گفت: همان طور 
که آقای اسلامی گفتند چند موضوع خاص باقی 
مانده است که باید شفاف سازی می کردیم و هر دو 
طرف هم تلاش کردند اما تا پیش از این موفقیتی 
در این زمینه نداشتیم. وی بیان کرد: تلاش کردیم 
عملگرایانه پیش رویم و متخصصان ما نظام مند 
تبادل نظر کردند چون ما در پایان به یک موفقیت 
نیاز داریم. مدیر کل آژانس عنوان کرد: این مساله از 
چند جهت مهم است؛ برکسی پوشیده نیست الان 
مذاکرات مرتبط درباره احتمال بازگشت ایران و 
کشورهای دیگر به برجام در جریان است و با توجه به 
اینکه مذاکرات ما موازی آن است این دو روند به هم 
متصل و وابسته است. در صورتی که ایران و آژانس 
درباره این مسائل پادمانی تفاهم نداشته باشند تصور 
اینکه یک توافق جامع مثل برجام محقق شود وجود 
ندارد. گروسی اذعان کرد: مهم است به یک درک 
متقابل برای همکاری های فشرده در آینده برسیم 
تا متخصصان ما بتوانند درباره مسائل باقی مانده 
شفاف سازی کنند. نکته دوم که امیدوارم رو به جلو 
باشد این است که انرژی هسته ای قابلیت فراوان دارد 
و برای توسعه کشورها بسیارمهم است. این در حالی 
است که گروسی با امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه 

کشورمان نیز دیدار و گفت وگو کرد. 
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سـرمقالـــه

اصولا در کشورما گروه هایی همیشه وجود داشته و هنوز هم 
هستند که اینها جلوتر از مسئولان حرکت می کنند و حال چه 
در مساله برجام و چه در مسائل دیگر همیشه دوست دارند که 
بر طبل مخالفت بکوبند. حتی اگر در مساله ای همچون برجام 
و احیای این توافق در راستای برداشته شدن تحریم ها باشد؛ 
اینها روضه خود را خوانده و قصه خود را می گویند. البته این 
جماعت در زمان امام )ره( نیز بودند اما کمتر بودند و چندان 
دیده نمی شدند اما در شرایط حاضر این گروه جرأت بیشتری 
پیدا کرده که همیشه بیاید و موضع گیری مخالف کند. در زمان 
دولت آقای روحانی این مساله برجام به خوبی داشت پیش 
می رفت و حل می شد و منافع کشور با هزینه های کمتر تامین 
می شد. اما متاسفانه همین گروه دست انداز چه در مجلس و 
چه در سایر جاها یکسری قوانین پیچیده ای گذاشتند، برطبل 
مخالفت کوبیدند و علیه دولت روحانی قیام کردند و نگذاشتند 
که مساله برجام حل شود. حال بعد از مدتی طولانی و تحمیل 
هزینه های زیاد به ملت همان مسیر شروع شده و در حال انجام 
است که بسیار کار خوب و ارزشمندی است. ولی بازهم این 
گروه های مخالف در مجلس و جاهای دیگر پیدا شدند و در 
مخالفت با احیای برجام و برداشته شدن تحریم ها صحبت 
می کنند. به نظر می رسد این گروه و کسانی که همیشه در 
برابر مذاکرات می ایستند و نمی گذارند ایران رابطه خود را با 
دنیا درست و مستحکم کند باید یک شناسایی صورت گیرد 
که این اتفاقات و مخالفت ها از کجا آب می خورد و تغذیه فکری 
می شوند. در همین راستا نیز همواره از نهادهای اطلاعاتی و 
امنیتی درخواست کردیم ببینند این گروه هایی که همیشه 
مخالفت هایی می کنند و تاکنون هزینه های گزافی را بر 
ملت تحریم کردند چه کسانی بوده و کجا هستند. از حمله به 
سفارت عربستان و انگلیس گرفته که چقدر برای کشورمان 
هزینه ساز شد و هزینه های بسیاری را به ملت تحمیل کرد تا 
مخالفت با برجام که بازهم برای کشور هزینه ساز شد، بخشی 
از عملکردهای این گروه هاست که اساسا تعریف مشخصی هم 
از منافع ملی ندارند. باید این گروه هایی که تحت هرعنوان 
برخلاف منافع ملی مخالفت هایی می کنند که برای کشور 
مشکل ساز می شود باید شناسایی شوند و از ایجاد مشکل از 
سوی آنها جلوگیری شود به هر صورت این مذاکرات باید به 
یک نتیجه مشخصی که دستاوردهای خوبی برای کشور و ملت 
داشته باشد برسد. اکنون اقتصاد کشور فشل است و مشکل 
فروش نفت و نقل و انتقال پول های کشورمان در دنیا هنوز حل 
نشده است. این مسائل باید حل و فصل شود وتا به این مسائل 
پرداخته نشود، نمی توان انتظار گشایش های اقتصادی و حل 
مشکلات کشور را داشت. اینکه به کشورهای دیگری مثل 
روسیه امیدوار باشیم فایده ای نخواهد داشت. لذا به دولتی 
که امروز راه مذاکره را پیش گرفته باید کمک و تشویق کرد 
که در همین راستا جلو برود تا مشکل کشور حل شود. اگر این 
برجام به شکست بینجامد گرانی و تورم دیگر قابل کنترل 

نخواهد بود.

تندروها بازهم مخالف گشایش

محمد تقی فاضل میبدی  
عضو مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه قم

 قادر به شلیک همزمان
 ۶۰ پهپاد هستیم

 مجلس سلیقه ای
 اداره می شود

فرمانـده نیـــروی هوافضــای 
سپاه گفت: ما بیـــانی که حضرت 
آقا بـــه عنوان یک تکلیـــف الهی 
به مجمــوعه سپـــاه و نیروهای 
مسلح فرمودند مبنــــی براینکه 
»باید قوی شویـــد« را به عنوان 
یک فرمان در مجموعه نـــــیروی 
هوافضای سپاه با جدیت دنبــــال 
کردیم. ســردار سرتیپ امیــرعلی 
حاجی زاده افــــزود: هم اکـنون 
 در این پایگاه در لحظه می توانیم

۶۰ فـروند پهپاد را به پرواز درآوریم 
و به دلیل آنکه برد این پرنده های 
بـدون سرنشیــــن زیاد است و 
محدود نیست؛ محدودیت هدف 
نداریم و هر هـــدف متخاصمی را 
می توانیم مورد اصابت قرار دهیم. 
وی با تاکید بر اینکه قدرت ما به 
صورت نمایی افزایش پیدا کرده 
است، اظهــــارکرد: قدرت آتــش 
موشکی وشلیک های همزمان مــا 
بیش از ۶ تا ۷ برابر شده است و زمان 
آمادگی ها و فاصله آمـادگی برای 
شلیک هم بســــیار کاهش پیدا 

کرده است. 

یک نماینده مجلس گفت: آیین 
نامه داخلی مجلـــس در جریان 
بررسی لایحه بودجه کاملا کنار 
گذاشته شده و سلیقــه ای در این 
باره عمل می کنــیم که سبب شده 
 شأن نماینده زیر سوال رفته و ما 
اذیت شویم. محمدرضا صباغیان 
بافقی افزود: بـــرای یک موضوع 
پیشنهادی در لایــــحه باید بنده 
چندین بار به محل هـــای مخالف 
بروم که در نهایت دیده نمی شود. از 
طرفی گفته می شود که بی قانونی 
سبب هرج و مـــرج می شود ولی 
قانون بد از بی قانونی بهتر است. وی 
تاکید کرد: برخی از دوستــان 
نماینده پیشنــــهادی نداشتند 
که بحثی دربــــاره این عـزیزان 
نیست. امــا برخی از نماینــدگان 
پیشنهادهای کـــارشناسی مطرح 
می کنند که این پیشنهادها و تذکر 
و اخطارها مطرح نمی شود که این 
نوع قانون نویسی و بودجه نویسی 

درست نیست. 

خطوط قرمز ایران مورد 
توجه قرارگیرد

عضو شـورای مرکـــــزی حزب 
اعتماد ملی گفــــت: انتظار طرف 
ایرانی تاکید بر این بود خطوط قرمز 
اعلامی توسط کشورهای غــــربی 
مورد توجه قرار بگیرد از سوی دیگر 
اگر آژانس بتواند به توافق برسد 
قطعا در نهایی شدن توافق اثر گذار 
است. محمدجواد حق شناس گفت: 
نزدیک شدن به توافق نتیجه بیش 
از یکسال مذاکره و گفت وگو است 
که بخشی از آن در دولت قبلی 
دنبال شد. وی ادامه داد: امروز 
مذاکرات بعد از فراز و فرودهای 
زیاد به نقطه ای رسیده که همه 
طرف های مذاکره کننده هم اذعان 
کردند که به مراحل نهایی خود 
نزدیک شده است و عبارت های 
برخی نمایندگان مذاکره کننده 
این بود که بالغ بر ۹۷ درصد مراحل 
مذاکرات به نتیجه رسیده است و 
شاید چند نکته باقی مانده است که 
اگر به سرانجام برسد احتمالا شاهد 
نهایی شدن مذاکرات در یکی دو 

هفته آینده خواهیم بود. 

آرمان ملی – مطهره شفیعی: آنچه 
میان روسیه و اوکراین می گذرد، بدون 
شک کشورهای دیگر را تحت تاثیر قرار 
می دهد به ویژه کشورهای نزدیک به این 
دو کشور درگیر جنگ با یکدیگر! ایران 
از جمله کشورهایی است که از مداخله 
آشکار و غیرآشکار خودداری کرد و دو 
کشور را به پایان جنگ و تعامل برای حل 
مشکلات فراخواند. نتایج نظرسنجی اخیر 
خبرگزاری جمهوری اسلامی )ایرنا( نشان 
می دهد ۷۱/۶ درصد از پرسش شوندگان 
جنگ  به  مربوط  اخبار  پیگیر  تهرانی 
اوکراین و روسیه هستند. ۵۴/۲ درصد 
پاسخگویان نگران تأثیرپذیری اقتصاد 
داخلی ایران در سایه این جنگ هستند 
و ۴۹/۹ درصد جنگ را بر مذاکرات ایران 
و +۴ ۱ مؤثر دانسته اند. پس از ماه  ها 
تمرکز نیروهای روسیه پیرامون شهرهای 
اوکراین به ویژه در شرق و شمال این 
کشور، ارتش روسیه بامداد پنجشنبه 
پنجم اسفند ماه ۱۴۰۰ خورشیدی حمله 
همه جانبه ای را به اوکراین انجام داد. این 
حمله در اغلب کشورهای مختلف جهان و 
منطقه خاورمیانه از جمله در ایران در دو 
سطح جامعه مدنی و دولت واکنش های 
گسترده ای را به دنبال داشت. با توجه به 
اهمیت این موضوع، گروه نظرسنجی ایرنا، 
به ارزیابی دیدگاه شهروندان تهرانی اقدام 
کرده و نظرات آنان را درباره تبعات جنگ 
در اوکراین جویا شده است.  جامعه آماری 
این پژوهش را افراد بالای ۱۸ سال ساکن 
در مناطق ۲۲ گانه شهر تهران تشکیل داده 
و از ۵۷۵ نفر نمونه آماری این نظرسنجی، 
۴۸/۵ درصد را مردان و ۵۱/۵ درصد را 

زنان تشکیل می دهند. اغلب پاسخگویان 
)۳۱درصد( در گروه سنی ۳۶ تا ۴۵ سال 
قرار داشته و بیشتر پرسش شوندگان این 
نظرسنجی )۳۶/۹درصر( دارای تحصیلات 
دیپلم بوده اند. یافته های این پژوهش 
پاسخ  از  ۱۷ درصد  /۷ نشان می دهد 
دهندگان احتمال می دهند که ایران نیز 
وارد درگیری روسیه و اوکراین خواهد 
۵۷ درصد افراد این فرضیه را  شد و ۹/
منتفی می دانند. ۲۴/۳ درصد افراد درباره 
این پرسش، نظری نداشتند از شهروندان 
تهرانی پرسیده شد که »این جنگ تا چه 
حد می تواند بر مذاکرات لغو تحریم ها 
تاثیرگذار باشد؟« ۴۹/۹ درصد پاسخگویان 
جنگ اوکراین و روسیه را بر مذاکرات 
مؤثر دانسته )جمع گزینه های تاحدی، 
۲۷ درصد افراد  زیاد و خیلی زیاد(  و ۲/
این بحران را بر توافق ایران و ۱+۴بی تاثیر 
خوانده اند ) جمع گزینه های اصلا، خیلی 
کم و کم(. همچنین در پرسش دیگری 
میزان  درباره  تهرانی  نظر شهروندان 
تاثیرگذاری جنگ اوکراین و روسیه بر 
اوضاع اقتصادی ایران پرسیده شد که ۵۴/۲ 
درصد پاسخگویان نگران تأثیرپذیری 
اقتصاد داخلی ایران در سایه این جنگ 
هستند )جمع گزینه های تاحدی، زیاد و 
خیلی زیاد(  و ۲۹/۸ درصد پاسخگویان این 
بحران را بر اقتصاد ایران بی تاثیر دانسته اند 
) جمع گزینه های اصلا، خیلی کم و کم(. 
نظر سنجی خبرگزاری دولت از تهرانی ها 
: ایران وارد جنگ اوکراین می شود؟ / 
وین  مذاکرات  بر  تاثیری  جنگ  این 
داشت؟ از دیگر یافته های این پژوهش 
می توان به این امر اشاره کرد که ۷۱/۶ 

درصد از پرسش شوندگان تهرانی پیگیر 
اخبار مربوط به جنگ اوکراین و روسیه 
هستند )جمع گزینه های تاحدی، زیاد 
و خیلی زیاد( و ۲۸ درصد نیز به میزان 
کم یا خیلی کم آن را دنبال می کنند. 
همچنین ۳۹/۸ درصد از پاسخگویان این 
نظرسنجی ابراز داشته اند که اولویت آنها 
در پیگیری اخبار مربوط به جنگ اوکراین 
و روسیه، رسانه ملی بوده است. فضای 
مجازی با ۳۴/۴ درصد، رسانه های خارجی 
با ۱۵/۱ درصد، خبرگزاری های داخلی 
با ۶/۹ درصد و روزنامه ها با ۳/۸درصد در 
رده های بعدی پاسخگویان قرار داشته 
است. این نظرسنجی در روزهای ۸ و ۹ 
اسفند ماه در سطح شهر تهران به صورت 

تلفنی انجام شد. 
 ایران وارد گود اختلاف نشد

رای ایران در سازمان ملل درباره 
اوکراین  به  روسیه  حمله  محکومیت 
ممتنع بود. عصرایران نوشت: هر چند رأی 
ممتنع ایران به قطعنامۀ مجمع عمومی 
سازمان ملل متحد علیه »تجاوز« روسیه 
به اوکراین، برای مخالفان این حمله 
راضی کننده نیست اما نباید فراموش 
کرد که با توجه به توصیف این حمله به 
عنوان »عملیات ویژه« در صدا و سیما 
در روزهای اول و تماس تلفنی ابراهیم 
رئیسی با ولادیمیر پوتین »برای آگاهی 
از تحولات« و نه »حمایت از توقف جنگ« 
یا اعلام آمادگی برای میانجی گری، همین 
که رأی مخالف داده نشد، قابل توجه است. 
بجز خود روسیه که طبعاً رأی مخالف داد 
)و قطعنامۀ شورای امنیت را هم با توجه به 
حق وتو و همین رأی مخالف، قفل کرد( و 

بلاروس که عملا پیرو مطلق مسکوست )و 
پوتین، اوکراین را دارد تنبیه می کند چون 
مثل بلاروس نیست( تنها سه کشور سوریه، 
کرۀ شمالی و اریتره رأی مخالف دادند 

یعنی روسیه را متجاوز نشناختند. 
 توصیه احمدی نژاد به پوتین!

اما در هر حال احمدی نژاد از هر فرصتی 
برای خودنمایی بهره می برد و تا امروز بارها 
درباره حمله روسیه به اوکراین واکنش 
نشان داده است. روز گذشته با شرکت در 
نشست دانش آموختگان مدرسه مدیریت 
ایرانی، گفت: »این تجاوز نشان داد که اگر 
اروپا به مسیر منطقی حقوقی، انسانی و نظم 
عقلانی برنگردد، سرنوشت بسیار تلخی 
می تواند در انتظار آنها باشد و شرایط جبران 
ناپذیری به وجود  آید.« وی یادآور شد: 
»من از آقای پوتین می خواهم که هر چه 
زودتر به جنگ و تجاوز خاتمه دهد و مانع 
از آن شود که نام او در عداد جنایتکاران 
بزرگ تاریخ ثبت شود و مورد لعن و نفرین 
تاریخی مردم جهان قرار گیرد.« او تصریح 
کرده است: »ملت ایران، حضور و مقاومت 
حماسی آنان را ارج می نهد و برای پیروزی 
آنها در برابر متجاوزان دعا می کند و از 
خدا می خواهد که جاه طلبان را از ادامه 
سیاست های توسعه طلبانه باز داشته و با 
پایان یافتن جنگ، جریان شیرین زندگی 
را بین همه مردمان جهان و از جمله دو 
ملت بزرگ اوکراین و روسیه، هرچه بیشتر 
جاری سازد. یکبار دیگر مقاومت ملت، 
رئیس جمهور زلنسکی و سایر مقامات 
دلسوز اوکراین را تعظیم می کنم و دوستی 
و دعای ملت ایران را به یکایک آنان ابلاغ 

می نمایم.«

نظر سنجی خبرگزاری دولت از تهرانی ها

ایران وارد جنگ اوکراین می شود؟  
   توصیه احمدی نژاد به پوتین!

آرمان ملی: رئیس جمهور در یکصد و نهمین جلسه 
ستاد ملی مقابله با کرونا با تبریک اعیاد شعبانیه گفت: 
به روال هر سال در ایام و اعیاد پیش رو اجتماعات و 
گردهمایی هایی داریم که با توجه به وضعیت شیوع بیماری 
کرونا، ستاد ملی کرونا با برگزاری این مراسم ها با رعایت 
اصول و فاصله بهداشتی و زدن ماسک مخالفتی ندارد. وی 
همچنین شامگاه جمعه در نشست خبری در گرگان به 
اینکه ما با تمام وجود برای رفع تحریم ها تلاش می کنیم، 
بیان کرد: اما چشم امیدمان به وین نیست زیرا قرار نیست 
بدون تدبیر و همت داخلی معجزه ای در وین رخ دهد. اهم 

اظهارات سید ابراهیم رئیسی از این قرار است: 
  حضور در گردهمایی ها و جشن ها، رفتن به مسافرت 
و حضور در کاروان های راهیان نور با رعایت اصول بهداشتی 
بلااشکال است. به روال هر سال در ایام و اعیاد پیش رو 
اجتماعات و گردهمایی هایی داریم که با توجه به وضعیت 
شیوع بیماری کرونا، ستاد ملی کرونا با برگزاری این 
مراسم ها با رعایت اصول و فاصله بهداشتی و زدن ماسک 
مخالفتی ندارد. اولویت برای مسافرت و نیز حضور افراد 
در کاروان های راهیان نور نیز تزریق ۳ دز واکسن است، 

البته برابر تصمیم ستاد ملی مقابله با کرونا، اگر کسی دز 
سوم واکسن را تزریق نکرد نیز می تواند با ارائه نتیجه منفی 
آزمایش کرونا از خدمات اجتماعی استفاده کرده و یا در 

گردهمایی ها حضور یابد و به سفر برود.   
 سیاست اعلامی ستاد ملی مقابله با کرونا اقناع عمومی 
برای تزریق ۳ دز واکسن کرونا است، با روش های مختلف 
تبلیغی به مردم توضیح دهید که تزریق ۳ دز واکسن تا چه 
اندازه برای سلامتی خودشان و صیانت از سلامتی دیگران 
موثر است. از هر امکان و ابزار تبلیغی استفاده کنید تا مردم 
ترغیب به تزریق واکسن کرونا شوند، فرمایش مقام معظم 
رهبری مبنی بر اینکه دز سوم واکسن را تزریق کرده اند نیز 
می تواند در ایجاد انگیزه و ترغیب مردم به واکسیناسیون 
بسیار موثر باشد. دولت تلاش دارد تا در اجرای وعده های 
خود صادق باشد، در اجرای این وعده ها باید مدیران استانی 
خودشان پای کار بیایند. اصلاح فرآیندها اولویت ما در 
دولت است، باید همه با هم کمک کنیم استان گلستان را به 
سمت توسعه پایدار برده و مشکلات مردم به ویژه جوانان را 
در اولویت کاری خود در سال ۱۴۰۱ بدون اینکه مشمول 
زمان شود رفع شود. در تمام دنیا به دنبال این هستند که 

نمونه های کوچکی از ثروت های خدادادی را در کشورشان 
احیا کنند ولی ما قدر این ثروت را نمی دانیم. در دولت ما 

نمی شود، نشد، نمی گذارند و بهانه ها، جایی ندارد. 
 باید ریشه فقر مطلق خشکانده شود

سیدابراهیم رئیسی همزمان با هفته احسان و نیکوکاری 
در مراسم افتتاح و رونمایی از پروژه های کمیته امداد 
امام، اظهار داشت: به عنوان یک مسئول، هرگز برای من 
پذیرفتنی نیست که بخشی از مردم کشورمان در تامین 
معاش و مسایل اولیه زندگی خود درمانده باشند، چرا 
که این را با ظرفیت های گسترده ای که در کشور وجود 
دارد، سازگار نمی دانم. رئیس جمهوری خاطرنشان کرد: 
ضرورت دارد وزارت رفاه با همکاری کمیته امداد امام، بنیاد 
مستضعفان، ستاد اجرایی و سایر نهادها به همراه خیریه ها 
و دستگاه های مربوطه، موضوع رفع فقر و محرومیت را به 
عنوان اولویت در دستور کار خود قرار دهند که با توجه 
به ظرفیت های کشور این کار به راحتی امکان پذیر است. 
رئیسی تأکید کرد: وجود محرومیت و فقر زیبنده نظام 
اسلامی نیست و معتقدم با همت همگان بلافاصله می توان 

ریشه فقر مطلق را خشکاند.

   رئیس جمهور درجلسه ستاد ملی مقابله با کرونا:

 شرکت در جشن ها، مسافرت و اردوهای راهیان نور
 با رعایت اصول بهداشتی بلااشکال است

  چشم امیدمان به خدا و اراده مردم است نه »وین«


